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اكران فيلم »به وقت شام« 
حاتمي كيا در كره جنوبی و ژاپن

فيلم س��ينمايي »ب��ه وقت 
ش��ام« به كارگرداني ابراهيم 
حاتمي كي��ا اواخر تابس��تان 
س��ال جاري در كش��ورهاي 
روي  ژاپ��ن  و  كره جنوب��ي 
پ��رده مي رود. به گ��زارش »وطن امروز«، فيلم 
سينمايي »به وقت شام« به كارگرداني ابراهيم 
حاتمي كيا در ابتداي راه اكران بين المللي، اواخر 
تابس��تان در كش��ورهاي كره جنوبي و ژاپن به 
نمايش درخواهد آمد. اين فيلم س��ينمايي كه 
به 3 زبان بين المللي ساخته شده است از سوي 
چندين كشور خريداري شده كه در تازه ترين 
اكران خ��ود در كره جنوبي و ژاپ��ن روي پرده 
خواهد رفت. هادي حجازي فر و بابك حميديان 
بازيگ��ران اصلي اين فيلم هس��تند و به همراه 
آنها، جمعي از بازيگران سوري و لبناني نيز در 
فيلم ايفاي نقش مي كنند. »به وقت ش��ام« به 
كارگرداني ابراهيم حاتمي كيا و تهيه كنندگي 
محم��د خزاعي با گذش��ت نزديك ب��ه 2 ماه 
از اك��ران در س��ينماهاي تهران و شهرس��تان 
همچنان با استقبال مردم همراه است و توانسته 
در آستانه فروش ١3 ميليارد توماني قرار گيرد.

»بچه مهندس« جای »پدر« را گرفت
در حال��ی كه پي��ش از اين 
برای پخش  س��ريال »پدر« 
از ش��بکه 2 س��يما در م��اه 
مب��ارک رمض��ان در نظ��ر 
گرفت��ه ش��ده ب��ود، »بچ��ه 
مهندس« جايگزين اين س��ريال در شبکه دو 
شد. به گزارش فارس، پيش از اين 3 مجموعه 
تلويزيونی »سر دلبران«، »پدر« و »رهايم نکن« 
به ترتيب برای پخش از ش��بکه های يك، دو و 
س��ه در ماه مبارک رمضان در نظر گرفته شده 
بودن��د كه ه��ر 3 اثر تقريبا از فض��ای ملودرام 
برخوردارن��د و هيچ كدام از آثار طنز نبودند. بنا 
بر اين گزارش، اين انتخاب ها در حالی صورت 
گرفت��ه بود ك��ه پيش از اي��ن و طی دهه های 
گذشته آثار طنز در ماه مبارک رمضان از جمله 
آثار پربازديد به شمار می رفتند و با اعلام اسامی 
سريال های رمضان 97 نيز اعتراض هايی نسبت 
به اين انتخاب ها صورت گرفت كه بر جای خالی 
طنز تاكيد داشتند. در نهايت طی تصميم جديد 
مديران تلويزيون، سريال »پدر« به كارگردانی 
»بهرنگ توفيقی« از گردونه اين انتخاب ها كنار 
رفت تا »بچه مهندس« ب��ه كارگردانی »علی 
غفاری« جايگزين آن در شبکه 2 شود. سريال 
»بچه مهندس« كه تعداد قسمت هايی بيشتر 
از پخش در ماه مبارک رمضان دارد، داس��تانی 
ش��يرين دارد و درباره پسر بچه ای است كه در 

خانه خورشيد بزرگ می شود.

»انتقام جویان« پنجمين فيلم 
پرفروش تاریخ سينما

»انتقام جويان: جنگ ابديت« 
با فروش ١/6 ميلي��ارد دلاری 
در گيش��ه جهانی به پنجمين 
فيلم پرف��روش تمام دوره های 
تاريخ س��ينما تبديل ش��د. به 
گزارش ايسنا، فيلم »انتقام جويان: جنگ ابديت« 
به كارگردانی برادران »روسو« محصول استوديوی 
م��ارول كمپان��ی ديزنی كه دنبال��ه ای بر 2 فيلم 
»انتقام جويان« و »انتقام جوي��ان: عصر اولتران« 
اس��ت، در ادامه اكران جهانی خود 6١/8 ميليون 
دلار در س��ينماهای آمري��کای ش��مالی و كانادا 
فروخت و 283 ميليون دلار نيز از محل بازارهای 
بين المللی كسب كرد و با رساندن مجموع فروش 
جهانی خود به ١/6 ميليارد دلار به عنوان پنجمين 
فيلم پرفروش سينمای جهان شناخته شد. اين 
فيلم ابرقهرمانی در هفته  ميلادی كه گذش��ت با 
آغاز اكران در س��ينماهای چي��ن به فروش 2۰۰ 
ميليون دلاری دس��ت يافت و اين فروش كمك 
قابل توجه��ی به ثبت اين ركود جديد كرد. پيش 
از اين رتبه پنجم فهرست پرفروش ترين فيلم های 
سينما در اختيار »انتقام جويان« قسمت اول از اين 
مجموعه با ١/5١8 ميليارد دلار قرار داش��ت. در 
حال حاضر »آواتار« و »تايتانيك« از ساخته های 
»جيمز كام��رون« به ترتيب ب��ا 2/787 ميليارد 
دلار و 2/١87 ميلي��ارد دلار در مکان ه��ای اول و 
دوم پرفروش ترين فيلم های س��ينما قرار دارند و 
رتبه سوم و چهارم نيز به »جنگ ستارگان: نيرو 
برمی خي��زد«  )2/۰68ميلي��ارد دلار( و »دنيای 
ژوراسيك« )١/67١ ميليارد دلار( اختصاص دارد. 
»انتقام جويان: جنگ ابديت« سريع ترين فيلم در 
سينماست كه به فروش يك ميليارد دلاری دست 
يافته اس��ت. اين فيلم همچنين ركورددار فروش 
آغازين سينمای آمريکا و جهان نيز هست. »رابرت 
داون��ی جونيور«، »كريس همس��ورث«، »مارک 
رافلو«، »ريس ايوانز«، »اس��کارلت جوهانسون«، 
»بنديکت كامبربچ«، »دان چيدل«، »تام هالند« 
و »چادوي��ك بوزم��ن« از بازيگ��ران اصلی فيلم 

»انتقام جويان: جنگ ابديت« هستند.

احس�ان س�المی: وقتی خبر انتصاب سليم غفوری 
به عنوان مدير ش��بکه مس��تند س��يما منتشر شد، 
بس��ياری از مستندس��ازان كشور نس��بت به آينده 
مستند در عرصه تلويزيون اميدوار شدند؛ تلويزيونی 
كه خانه اصلی »مس��تند« است و حضور يك مدير 
جوان اما باسابقه و خوشفکر در راس مديريت شبکه 
مستند سيما می توانست مستند را به خانه اصلی اش 
بازگرداند. اتفاقی كه با حضور غفوری در اين ش��بکه 
محقق شد و ثمره آن نه تنها تقويت اين شبکه، بلکه 
به طور كلی رش��د و ارتقای كيفيت توليدات مستند 
در كش��ور بود. به بهانه نزديك شدن به آغاز سومين 
سال حضور غفوری در رأس مديريت شبکه مستند به 
گفت وگو با او نشستيم تا از فراز و فرودهای مديريت 
تنها شبکه تخصصی مستند تلويزيون برای مان بگويد.

***
  خردادماه امسال دومین سال حضور شما در شبکه 
مستند به پایان می رسد. به نظر می رسد استقبال از 
شبکه مس�تند و تولیدات آن در این سال ها بیشتر 
ش�ده است. ش�ما آماری از میزان مخاطبان شبکه و 
تغییرات انجام ش�ده در آن در این دو سال حضور در 

شبکه مستند سیما دارید؟
در 2 سالی كه گذشت براساس نظرسنجی هايی 
كه مركز افکارس��نجی س��ازمان صداوس��يما انجام 
داد، تقريب��ا تم��ام برنامه ه��ای ش��بکه مس��تند با 
رش��د مخاط��ب روب��ه رو ش��ده اس��ت. بعض��ی از 
برنامه های ما در ح��ال حاضر تا 37 درصد مخاطب 
 دارد ك��ه مث��لا قب��ل از اي��ن، مخاطب آنه��ا روی

25 درصد بود؛ برای مثال مستندهای حيات وحش 
خارجی كه ما آن را پخش می كنيم، چنين وضعيتی 
دارد و س��اير برنامه ها هم به همين شکل با افزايش 
مخاطب همراه ش��ده اس��ت. اين آم��اری كه عرض 

می كن��م مطاب��ق ب��ا آخرين 
نظرسنجی های انجام شده است 
كه در شهريورماه سال 96 انجام 
شد و آمارگيری قبلی يك سال 
پيش از آن انجام ش��ده بود. ما 
در شهريور 95 تنها يك برنامه 
داش��تيم كه ب��الای ١۰ درصد 
مخاطب داشت ولی در شهريور 
96، 5 برنامه داشتيم كه بالای 
١۰ درصد مخاطب داشت. اين 
نشان می دهد بالاخره مخاطب 
ش��بکه افزايش خ��وب و قابل 

قبولی داش��ته اس��ت. گذش��ته از اين، بازخوردهای 
عمومی كه ما از جانب مخاطبان عام و تخصصی حوزه 
مستند داريم هم نشان دهنده توجه بيشتر مخاطبان 

به شبکه مستند است.
  وضعیت برنامه های تولیدی شبکه و استقبال از آنها 

هم به همین شکل است که فرمودید؟
برنامه های توليدی هم به همين منوال بوده است. 
مثلا برنامه »همسفر« 3/5 درصد مخاطب داشت ولی 
در اين مدت به 9/5 درصد مخاطب رس��يده است و 
در برنامه های توليدی هم شاهد رشد مخاطب بوديم، 
البته نکته ای كه بايد در اينجا به آن اش��اره كرد اين 
است كه به طور كلی برنامه های مستند با برنامه های 
س��اير ش��بکه ها از برخی جهات تف��اوت دارد. مثلا 
برنامه های شبکه های ديگر ممکن است چندين سال 
روی آنتن باشد ولی برنامه های مستند در بسياری از 
موارد در مجموع بين ١۰ تا ١5 قس��مت است و در 
يك بازه زمانی محدود روی آنتن می رود. فقط تعداد 
محدودی از برنامه های شبکه در بازه زمانی طولانی  
روی آنت��ن می رود و اين تف��اوت در ميزان مخاطب 
خودش را نش��ان می ده��د. اما به ط��ور كلی وقتی 
اين تفاوت ها خود را در آن برنامه ها نش��ان می دهد، 
 می ت��وان به افزاي��ش كلی ميزان مخاطبان ش��بکه

پی برد. 
  ب�ه عنوان کس�ی که س�ال ها س�ابقه حض�ور در 
عرصه مستندسازی را داشته در ابتدای قرار گرفتن 
در جای�گاه مدیریت ش�بکه مس�تند، بیش�تر چه 

نگرانی هایی داشتید؟ 
ما در عرصه رس��انه ای رقبای بس��ياری داريم؛ از 
ش��بکه  های ماهواره ای و بستر فضای مجازی گرفته 
ت��ا ش��بکه  های اجتماعی كه همه در ح��ال توليد و 
ارائه محتوا هس��تند و هركدام به نوعی می خواهند 
ب��ا تلويزي��ون رقابت كنند اما مهم اين اس��ت كه ما 
بتوانيم در اين عرصه موفق باش��يم و از رقبا پيش��ی 
بگيريم. بزرگ ترين نگرانی شايد همين بود كه ما در 
فضای رس��انه ای امروز چگونه می توانيم برنامه هايی 

توليد كني��م كه هم مورد اقبال مخاطب قرار بگيرد، 
هم تاثيرگذار باش��د، هم درست ديده شود و هم به 
هرحال با توجه به مسائل مالی كه در عرصه فرهنگ 
وجود دارد بتوانيم با كمترين مشکل كار را جلو ببريم. 

مجموع اينها طبعا نگرانی   هايی را در برداشته است. 
  رویکرد سازمان صداوسیما نسبت به شبکه مستند 
چ�ه از لحاظ تأمین منابع مالی و چه از لحاظ حمایت 
معنوی از برنامه ها و تولیدات شبکه به چه صورت بود؟

بالاخره س��ازمان در اين سال ها درگير مشکلات 
مالی بوده و هست، با اين همه نمی توان روند توليد را 
هم متوقف كرد. يك شبکه نياز به توليد دارد تا بتواند 
خودش را سرپا نگه دارد و با مخاطبش ارتباط برقرار 
كند. سال 95 اين مسأله كمی با سختی پيش رفت 
ولی در سال 96 كمی اين شرايط بهتر شد كه البته 
دليل عمده آن اين بود كه ما در اين س��ال منابعی را 
كه در اختيار داشتيم به گونه ای مديريت كرديم كه 
بتوانيم كار را بهتر پيش ببريم. اميدواريم اين شرايط 
در سال 97 بهتر شود تا كمتر شرمنده مستندسازها 
ش��ويم و بتوانيم در كنار به كار   گيری مستندس��ازان 
بيشتری در شبکه، در توليد طر ح ها و مسائلی كه بايد 
در ارتباط با آن كار توليد كنيم هم موفق ظاهر شويم.

  درباره بازخورد مخاطبان صحبت کردیم اما درباره 
بازخورد مدیران س�ازمان کمتر صحبت ش�د. امروز 
جایگاه شبکه مستند در میان مدیران رسانه ملی به 

چه صورت است؟
به طور كلی به نظر می رس��د رضايت نس��بی از 
شبکه مستند در س��ازمان وجود دارد. هم به لحاظ 
افزايش مخاطب و ه��م به لحاظ تنوع موضوعی كه 
شبکه مستند در حال ورود به آن است؛ البته افزايش 
س��طح كيفی توليدات شبکه هم در اين زمينه موثر 
بوده اس��ت. خب! حتما ت��ا نقطه مطلوب هم فاصله 
داريم. خود ما بهتر از هر كسی 
می داني��م كه ش��بکه مس��تند 
می توان��د خيلی بهت��ر از اينها 

بشود. 
  در مدتی که در شبکه مستند 
حضور داشتید در حوزه آموزش 
و استعدادیابی چه فعالیت   هایی 

انجام دادید؟
م��ا در ش��بکه مس��تند به 
اي��ن جمع   بندی رس��يديم كه 
مستندسازان زيادی در سراسر 
كش��ور بويژه خ��ارج از تهران و 
بخشی هم در تهران وجود دارند كه هنوز ناشناخته 
باقی مانده اند و فضايی برای ديده شدن آثارشان وجود 
ندارد. جش��نواره   هايی كه به شکل تخصصی برگزار 
می ش��ود هم بيش��تر معطوف به آثار مستندسازان 
حرفه ای اس��ت و البت��ه خود جش��نواره هم فضای 
مح��دودی برای اكران آث��ار دارد. به همين جهت به 

فکر طراحی جش��نواره ای افتاديم كه 
ه��م بتواند به ديده ش��دن آثار 

مستندسازان مختلف كمك 
كند و هم در كنار ايجاد 
تعامل بي��ن مخاطبان 
ب��ا ش��بکه مس��تند، 
فضاي��ی ب��رای ظهور 
و ب��روز اس��تعدادهای 
جدي��د مهي��ا كن��د تا 

بتدري��ج و ب��ا برنامه  ريزی 
از آث��ار بعدی اين اس��تعدادها 

حماي��ت كنيم. جش��نواره تلويزيونی 
مس��تند با اين اهداف شکل گرفت و الحمدلله در 4 
فصلی كه در دوره اول جش��نواره برگزار شد نزديك 
به 8۰۰ اثر به دبيرخانه جش��نواره رسيد كه از ميان 
آنها نزديك به ١6۰ اثر در ش��بکه مستند به نمايش 
درآمد و در 2 بخ��ش داوری مردمی و هيأت داوران 
كارشناسی جشنواره مورد ارزيابی قرار گرفت. خيلی 
از مستندسازانی كه مجالی برای ديده شدن نداشتند، 
به مدد برگزاری اين جش��نواره فرصتی ب��رای ارائه 
آثارشان پيدا كردند و در بين اين مستندسازان، افراد 
توانمند و كاربلدی شناسايی شدند كه همه از اتفاقات 
خوب اين جش��نواره محسوب می شد. دوره دوم اين 
جش��نواره ان شاءالله تابستان 97 برگزار می شود و به 
جای 4 فصل در قالب يك فصل و به صورت فشرده 

برگزار خواهد شد.
  یکی از اتفاقات مثبتی که در دوره حضور ش�ما در 
شبکه مس�تند به طور محسوسی احساس می شود، 
انقلابی تر ش�دن رویکرد ش�بکه مس�تند به لحاظ 

خروجی ها و آثار نمایش داده ش�ده در آن است. ولی 
تا آنجا که اط�لاع دارم ارتباط خوبی میان طیف های 
مختلف مستندسازان با سلایق و دیدگاه های متفاوت 
و شبکه مستند وجود دارد. خودتان دلیل این موضوع 

را چه می دانید؟
اعتقاد ما از زمانی كه كار را در ش��بکه مس��تند 
آغاز كرديم اين بود كه ش��بکه مستند بايد پايگاه و 
خانه اصلی مستندسازان كش��ور باشد و شبکه بايد 
به طرق مختلف به مستندسازان كشور كمك كند. 
از همان ابت��دا هم اعلام كرديم ما با همه طيف های 
مختلف مستندسازان كش��ور همکاری می كنيم الا 
آنجايی كه فردی با اصل نظام و انقلاب و كش��ور در 
تعارض باشد و طبعا چنين كسی جايگاهی در رسانه 
رسمی كش��ور نخواهد داشت و البته تقريبا می توان 
گفت اغلب مستندسازانی كه در داخل كشور فعاليت 
می كنند با اصل نظام و انقلاب مشکلی ندارند و بيشتر 
ممکن اس��ت در گرايش های سياس��ی يا كم يا زياد 
بودن انتقادات به برخی از موضوعات تفاوت داش��ته 
باشند. به همين دليل هم توانستيم با مستندسازهای 
مختلف به طرق گوناگونی همکاری كنيم؛ از نمايش 
آثار مستندسازان گرفته تا توليد آثاری جديد همراه با 
آنها يا استفاده از مستندسازان در برنامه  های مختلف 
ش��بکه. با اينکه م��ا چنانکه عرض ك��ردم به لحاظ 
بودجه خيلی در شرايط دس��ت پری قرار نداريم اما 
در عين حال تلاش مان هميش��ه اين بوده كه حرف 
مستندسازان را بش��نويم و اگر مستندسازی طرح، 
اي��ده  يا نظری داش��ته، در اتاق ما هميش��ه به روی 
آنها باز بوده اس��ت. به جرات می توانم بگويم كه اگر 
كس��ی می خواسته پيش ما بيايد در عرض چند روز 
اين امکان ميسر شده و نشسته ايم و صحبت كرده ايم 
و حرف مستندسازان را شنيده     ايم و اگر نقطه نظری 
داشته ايم گفته ايم و اگر كمکی از دست مان برمی آمده، 
دريغ نکرده ايم. به نظر من وظيفه يك مدير رسانه ای 
اين اس��ت كه بتواند زوايای نگاه مختلفی را كه افراد 
گوناگ��ون دارند دريافت كند و بتواند آنها را درس��ت 
منعکس كند. مثلا ش��ايد يکی از مواردی كه طيفی 
از اصحاب رس��انه كه مستندس��ازان هم شامل آنها 
می شوند هميشه درباره آن صحبت می كنند و نسبت 
به آن تصور اش��تباه دارند اين باشد كه طيف انقلابی 
نسبت به موضوعات اجتماعی بی تفاوت است يا موافق 
ورود و پرداختن به اين قبيل موضوعات نيس��ت. در 
صورتی كه يکی از موضوعاتی كه ما در اين مدت به 
طور جدی ب��ه آن پرداختيم، موضوعات و معضلات 
اجتماعی بود؛ منتها چگونه پرداختن به اين موضوعات 
اجتماعی اس��ت كه اهمي��ت دارد. در دي��داری كه 
مستندسازان با رهبر انقلاب داشتند، يکی از سوالاتی 
كه در آنجا از رهبری پرس��يده شد همين بود كه آيا 
ما وارد موضوعات اجتماعی بش��ويم و در اين زمينه 
مس��تند توليد كنيم؟ رهبری فرمودند: من مخالف 

پرداختن به موضوعات اجتماعی نيستم و حتما بايد 
به اين موضوعات پرداخته ش��ود اما مهم اين اس��ت 
به گونه ای به موضوعات اجتماعی نپردازيد كه فضا به 
شکل سياه نشان داده شود و اميد را از بين ببرد. نگاه 
ما هم به مستند اجتماعی همين بود، يعنی مستند 
اجتماعی به گونه ای ساخته نشود كه در انتها مخاطب 
احساس بن بست و يأس بکند. درواقع مخاطب بايد 
احساس كند كه راه حلی برای اين بحران وجود دارد 
و می شود با برنامه ريزی درست به آن راه حل رسيد. ما 
با همين نگاه مستندهای اجتماعی زيادی را تامين و 
توليد كرديم كه از شبکه پخش شد و با بازخوردهای 
مثبت و خوبی هم  همراه بود. در موضوعات ديگر هم 
به همين شکل است و ما تلاش كرديم با همين نگاه 
ب��ه اين موضوعات بپردازيم و الحمدلله در اين زمينه 
موفق بوديم. اينکه ش��ما می گوييد از بيرون اينگونه 
ديده می شود كه ما با همه طيف های مستندسازان 
كار می كنيم كه در حقيقت هم همين گونه است، به 

نظرم بيش از همه به همين رويکردهايی كه عرض 
كردم بازمی گردد.

  نسبت شبکه مستند با رویدادهای حرفه ای حوزه 
مس�تند مثل جش�نواره های حقیقت و عمار و سایر 
جشنواره  های هنری و فرهنگی چیست؟ این سؤال 
را هم ناظر بر پوشش این رویدادها و افزایش ضریب 
رس�انه ای آنها می پرس�م و هم از جهت اثرگذاری بر 

آنها. 
در ارتباط با رويدادهای اصلی فضای مستند كشور 
مثل سينما حقيقت يا جشنواره عمار، وظيفه خودمان 
می دانيم كه ب��ه اين رويدادها به ان��دازه توان خودمان 
بپردازي��م و به آنها ضريب بدهيم. ما هم برای س��ينما 
حقيقت، هم عمار و هم برخی ديگر از جش��نواره هايی 
ك��ه بخش وي��ژه ای برای مس��تند دارند، هر س��اله در 
ج��دول پخش مان فضای وي��ژه ای ب��از می كنيم و در 
اين ويژه برنامه ها هم به معرفی فيلمس��ازان و آثارشان 
می پردازيم و هم فضای جش��نواره و اخبار و رويدادهای 
پيرام��ون را منعک��س می كنيم. اين اتف��اق هم تعامل 
و مش��اركت با آن جش��نواره را بيش��تر می كند و هم 
مخاطبان شبکه با اين جشنواره ها بيشتر آشنا می شوند، 
ضمن اينکه ما در طول سال هم با برگزاركنندگان اين 
جش��نواره ها تعامل داريم. مثلا درباره مركز گس��ترش 
سينمای مستند و تجربی، ما براساس تفاهمنامه ای كه 
با آنها داريم، آثار توليد شده در اين مركز را دريافت و در 
باكس سينماحقيقت شبکه مستند پخش می كنيم. در 
ارتباط با جشنواره مردمی فيلم عمار هم به همين صورت 
است. در واقع اين را يکی از وظايف خودمان می دانيم كه 
به ديده شدن آثار مستندسازانی كه در اين جشنواره ها 
اثر دارند، كمك كنيم، ضمن اينکه در شناسايی و رصد 

آثار هم از اين جشنواره ها كمك می گيريم. 
  پیش از حضور ش�ما در ش�بکه مستند، آثار بسیاری 

بود که تلویزیون به دلایل مختلفی 
س�راغ پخش آنها نمی رفت اما در 
دوره شما مس�تندهای مختلفی 
پخش ش�د که ش�اید بس�یاری 
هیچ گاه تصور نمی کردند شرایط 
پخش آنه�ا در تلویزی�ون فراهم 
شود. این مسیر چگونه هموار شد؟

به نظرم بخش زيادی از اين 
موضوع به نحوه بس��ته   بندی و 
ارائه اين موضوعات بازمی گردد. 
يعن��ی ش��ايد خيل��ی از اي��ن 
مستندهايی را كه شما می گوييد 

ما هم نمی توانس��تيم در حالت عادی نمايش دهيم، 
اما س��عی كرديم اين مستندها را در قالب نمايش و 
نق��د پخش كنيم تا در آن بس��ته   بندی كه برای كار 
می بينيم، موضوع را بازتر كنيم تا شرايط برای پخش 
اث��ر مهياتر ش��ود. با همين نيت هم ب��ود كه برنامه 
»به اضافه مس��تند« را در شبکه ايجاد كرديم تا اين 
مس��تندها را پخش و در كنار آن هم نقد 
كني��م، ضمن اينکه ج��ا دارد از 
مساعدت های رياست محترم 
سازمان و معاونت محترم 
سيما هم تشکر كنم كه 
در اين مدت برای پخش 
بسياری از اين مستندها 
مس��اعدت كردن��د تا ما 
بتوانيم اي��ن آثار را پخش 
كنيم. به هر حال بس��ياری 
از اين مس��تندها در خ��ارج از 
تلويزيون پخ��ش و بازخوردهای آنها 
تا حدی مشخص ش��ده بود، به همين دليل پخش 
آنها از تلويزيون نيز نمی توانست مانعی داشته باشد، 
كما اينکه بس��ياری از اين كارها وقتی پخش ش��د، 
بازخوردهای منفی زيادی نداش��ت؛ هر چند بالاخره 
هر كاری ممکن است مخالفانی نيز داشته باشد اما در 
هر صورت مهم اين است ما بتوانيم در يك بسته   بندی 
درست و مشخص اين آثار را برای مخاطب ارائه كنيم.
  یکی از حواشی ایجاد شده در دوره حضور شما در 
شبکه مستند مربوط به پخش چند مستند تاریخی 
در ارتباط با دوره پهلوی بود. اصولا پرداختن به تاریخ 
بوی�ژه تاریخی که خیل�ی از آن فاصل�ه نگرفته ایم، 
چون باعث ایجاد حس نوس�تالژی می ش�ود ممکن 
است در صورت عدم توجه به ظرافت  های لازم برای 
مستندسازی، نتیجه عکس بدهد. شما تا چه اندازه 
ای�ن گزاره را قب�ول دارید و فک�ر می کنید باید چه 

تدبیری برای مواجهه با آن اندیشید؟
اصولا هر كاری اگر درست طراحی نشود، می تواند 

نتيج��ه عکس بدهد. نه فق��ط در ارتباط با اين چند 
مستند تاريخی بلکه در ارتباط با مستندهای اجتماعی 
ي��ا آثاری كه ما آنها را با عنوان »نقد درون گفتمانی« 
می شناس��يم هم به همين شکل است. چنانچه يك 
مس��تند تاريخی سياستگذاری درس��ت و پرداخت 
صحيحی نداشته باشد، می تواند نتيجه عکس داشته 
باشد. اصل اين نکته درست است و بايد درباره توليد 
هر مس��تندی اين نکته را در نظر گرف��ت، بويژه در 
ارتباط با موضوعاتی كه مس��اله محور اس��ت بايد با 
وس��واس بيش��تری به آنها پرداخت. من اين نکته را 
قب��ول دارم و اصل اين حرف كه بايد با وس��واس به 
مستندهای اينچنينی از جمله مستندهای تاريخی 

پرداخت به نظرم حرف درستی است. 
  اگر به عقب بازگردید بازهم آن مستندهای تاریخ 

پهلوی را پخش می کنید؟
واقعيت اين اس��ت ك��ه نمی ش��ود در ارتباط با 
هي��چ كاری اينگونه صحبت كرد. هر كاری را بايد در 
بستر زمانی خودش ديد. اين آثار در آن بستر زمانی 
پخش ش��د و موافقان و مخالفان خ��اص خودش را 
داشت و به نظرم اتخاذ هر تصميمی بستگی به همان 

بستر زمانی دارد. 
  یکی از برنامه های موفق ش�بکه مس�تند که شما 
ه�م در صحبت های تان به آن اش�اره کردید، برنامه 
»به اضافه مس�تند« اس�ت. قبل از دوره حضور شما 
هم برنامه هایی مشابه آن همچون »شب های مستند« 
توس�ط چهره هایی مثل آقای سعید قطبی زاده اجرا 
می ش�د اما در ای�ن دوره تولی�د و اج�رای برنامه به 
نیروهای جوان و انقلابی س�پرده ش�ده است. آماری 
از میزان مخاطبان این برنامه و نمونه های قبلی مثل 

»شب های مستند« دارید؟
راجع ب��ه برنامه های قبلی چ��ون در دوره ای كه 
م��ا آمدي��م روی آنت��ن نبود، 
بازخوردی نداشتيم ولی راجع 
به برنامه »به اضافه مس��تند« 
با توجه به بازخوردهايی كه ما 
داشتيم، می توان گفت كه برنامه 
مورد توجه مخاطبان قرار گرفته 
اس��ت. من كمتر مستندسازی 
را دي��ده ام ك��ه اي��ن برنامه را 
نبيند و پيگيری نکند و در بين 
مخاطبان عمومی هم استقبال 
خوبی از اين برنامه شکل گرفته 
است، البته اين موضوع طبعا به 
مستندی كه در آن هفته پخش می شود هم بستگی 
دارد كه ميزان استقبال از آن تا چه اندازه باشد اما به 
طور كلی می توانم بگويم برنامه »به اضافه مس��تند« 
جاي��گاه خودش را پيدا كرده و مورد توجه مخاطبان 

قرار گرفته است.
  ش�ما به عنوان کسی که هم در عرصه تولید و هم 
در عرصه مدیریت مستند حضور داشتید، مهم ترین 
مش�کلات فعلی مستندسازی و مستندس�ازان در 

کشور را چه می دانید؟
ب��ه نظرم يکی از مهم تري��ن چيزهايی كه واقعا 
بايد به آن توجه شود، بحث »پژوهش« است. وقتی 
مستندی پژوهش خوبی داشته باشد و تيم پژوهشی 
كار، وق��ت و ان��رژی كافی را در بخش پژوهش��ی 
بگذارند، آن مس��تند خيلی خوب ديده می ش��ود. 
كما اينکه مستندهايی كه در سال های اخير مورد 
توجه قرار گرفته است، همه از اين ويژگی برخوردار 
بوده اس��ت، البته خوشبختانه در اين سال ها توجه 
مستندسازهای ما به بحث »پژوهش« بيشتر شده 
اس��ت ولی اين ميزان كافی نيست. نکته بعدی در 
ارتباط با مستندهای قصه گو است؛ مستندهايی كه 
در فرم خود به س��مت قصه گويی رفتند و اين كار 
را بخوبی انجام دادند، بيشتر توسط مخاطبان ديده 
شدند. يعنی اگر مستندی در محتوا پژوهش خوبی 
داشته باشد و در فرم بتواند بخوبی قصه گويی كند، 
می تواند شانس بيشتر ديده شدن توسط مخاطبان را 
داشته باشد. اما در ارتباط با مشکلات مستندسازان 
بايد بگويم كه يکی از بزرگ ترين آنها مباحث مربوط 
به پش��تيبانی اس��ت. يعنی علاوه بر تلويزيون، در 
اغلب مجموعه های فرهنگی بودجه های مربوط به 
مس��تند محدودتر شده اس��ت كه اين كار را برای 
مستندس��ازان سخت تر كرده اس��ت. من در پايان 
دوس��ت دارم به همه مستندس��ازان كشور بگويم 
كه شبکه مستند را خانه خودشان بدانند تا شبکه 
مستند بتواند با حمايت و كمك همه مستندسازان 

كشور به جايگاه اصلی خودش برسد.
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سینمای جهان

گفت وگوی »وطن امروز« با سلیم غفوری، مدیر شبکه مستند

 با همه كار می كنيم
مستندسازان زیادی در کشور بویژه خارج از تهران و بخشی هم در تهران وجود دارند که ناشناخته باقی مانده اند ■

رهبری فرمودند مخالف مستندهای اجتماعی نیستم، فقط سیاهنمایی نشود ■
پژوهش و قصه مهم ترین بخش های یک مستند خوب است ■

تلاش کردیم تنوع مخاطب داشته باشیم ■

از همان ابتدا اعلام کردیم که با همه 
طیف ه�ای مختلف مستندس�ازان 
کشور همکاری می کنیم الا آنجایی 
که فردی ب�ا اصل نظ�ام و انقلاب و 
کشور در تعارض باشد و البته تقریبا 
می توان گفت اغلب مستندسازانی 
که در داخل کشور فعالیت می کنند 
با اصل نظام و انقلاب مشکلی ندارند 
و بیشتر ممکن است در گرایش های 

سیاسی تفاوت داشته باشند

در دیداری که مستندس�ازان با رهبر 
انقلاب داشتند، یکی از سوالاتی که از 
رهبری پرس�یده شد این بود که آیا ما 
وارد موضوعات اجتماعی بش�ویم و در 
این زمینه مستند تولید کنیم؟ رهبری 
فرمودن�د: م�ن مخال�ف پرداختن به 
موضوعات اجتماعی نیستم اما مهم این 
است به گونه ای به موضوعات اجتماعی 
نپردازید که فضا به ش�کل سیاه نشان 

داده شود و امید را از بین ببرد

تلویزیون 


